
در ایــن رابطه حسن عباســـی معروفان، 
سرپرست دفتر خدمات بازرگانی وزارت جهاد 
کشاورزی پیش از این گفته بود: بر اساس 
برآوردی که سال قبل وزارت جهاد کشاورزی 
وقت داشت برنامه ریزی کرده بود، حدود ۹ 
میلیون تن گندم خرید تضمینی داشته باشیم 
اما این امر در سال جاری عملی نشد. وی افزوده 
است: اکنون در پایان زمان خرید تضمینی 
گندم هستیم اما تنها ۴ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تن گندم خریداری شده است و میزان خرید 
تضمین گندم نصف پیش بینی انجام شده 
است. سرپرست دفتر خدمات بازرگانی وزارت 
جهاد کشاورزی ادامه داد: دولت قبل قصد آن 
را داشت که گندم از خارج کشور وارد نکند 
و در تولید این محصول خودکفا شویم اما 
شرایط به شکل دیگری رقم خورد و اکنون 
دولت جدید در ابتدای کار خود باید ۶ میلیون 
تن گندم برای کسری تولید وارد کند. همین 
مساله نشان دهنده دقیق نبودن برآوردها 
و پیش بینی های میزان تولید محصولات 
استراتژیک است که قبلا نیز بارها مشکل ساز 
شده، از طرفی وقتی شخصی در مقام وزیر 
وعده و قولی را می دهد باید بسیار در گفته خود 
دقت کند چرا که حتماً دولت روی آن حساب 
ویژه باز می کند و عدم تحقق این قول با توجه 
به اهمیت محصول گندم، می تواند تبعات 

جبران ناشدنی برای کشور داشته باشد.
 عدم خودکفایی ربطی به نرخ خرید ندارد

علی قلی ایــــمانی نـایب رئیس بنیاد 

ملی گندم کاران در گفت وگو با »آرمان ملی« 
در خصوص دلایل عدم تحقق خودکفایی 
گندم و اینکه آیا تعلل دولت قبل در تعیین 
نرخ خرید تضمینی عامل اصلی در تامین نیاز 
از طریق واردات بوده است می گوید: بیش از 
۶ میلیون هکتار اراضی کشت گندم در کشور 
وجود دارد که از این میزان 2 میلیون تن ان 
را اراضی آبی تشکیل می دهند اما تا پیش از 
این امکان خودکفایی در گندم وجود نداشت 
و دولت ها با واردات بیش از 7 میلیون تنیاز 
کشور را  تامین می کردند، اما از سال ۹5 با 
تامین زیر ساخت ها به همراه آموزش تولید 
گندم به 15 میلیون تن رسیده که این روند 
تاکنون ادامه داشته و کشور از واردات گندم 
بی نیاز شد. وی با عنوان اینکه  در سال جاری 
دو عامل اساسی را در حوزه کشت گندم 
شاهد بودیم، گفت: متاسفانه امسال همزمان 
با آغاز فصل کشت نرخ ارز نهادهای تولید 
همچون سم، کود و بذر از ارز ترجیحی به 
نیمایی تغییر کرد که باعث افزایش قیمت 
چند برابری نهاده ها شد از سوی دیگر 
خشکسالی امسال نیز مزیدی بر علت بود 
تا با کاهش 3۰ درصدی تولید خودکفایی 
محقق نشود. ایمانی با عنوان اینکه هنوز 
خرید تضمینی از سوی دولت ادامه دارد 
گفت: برخی از کشاورزان برای جلوگیری 
از مشکلاتی که سال گذشته در تامین بذر 
داشتند نسبت به ذخیره سازی بخشی از 
تولیدئ خود اقدام کرده اند این در حالیست 

که برای سال زراعی جدید وزارت جهاد 
کشاوزی بذر مورد نیاز را تنامین کرده و در 
اختیار کشاورزان قرار داده بنابراین با توجه به 
عدم نیاز به ذخیره سازی احتمالا میزان خرید 
تضمینی بیش از رقم کنونی خواهد شد. وی 
گفت: تمام طلب گندمکاران پرداخت شده و 
هیچ بدهی از سمت دولت به کشاوران وجود 
ندارد. امسال تنها سالی بود که کشاورزان 
منتظر ماندند و دلیل انتظارشان هم ماندن 
در نوبت برای ثبت در سامانه بازرگانی دولت 
توسط مراکز خرید و ثبت در سامانه بانک 
کشاورزی به عنوان پرداخت کننده، بود. 
کشاورزان حدود یک هفته منتظر  ماندند و 
پول آنها پرداخت  شدنایب رئیس بنیاد ملی 
گندم کاران  در پاسخ به اینکه با تعیین قیمت 
75۰۰ تومانی آیا امسال تولید مطابق با نیاز 
کشور خواهد بود گفت: در سال جرای با توجه 
به نرخی که از سوی شورای قیمت گذاری که 
متشکل از وزیر اقتصاد، وزیر جهاد کشاورزی، 
ریاست سازمان برنامه و بودجه، دو کشاورز 
خبره، ۴ نفر از تشکل ها و دو ناظر بدون حق 
رای از کمیسیون کشاورزی مجلس باتوجه 
به کارهای کارشناسی که براساس قانون 
انجام  گرفت کشاورزان انگیزه بالایی برای 
کشت گندم دارند که در این راستا از هم 
اکنون کشت گندم در برخی مناطق سردسیر 
آغاز شده است اما بر اساس اطلاعاتی که از 
سازمان هواشناسی رسیده احتمالا امسال 
نیز با پاییزو زمستانی کم بارش مواجه هستیم 

که می تواند بازهم تولید را تحت الشعاع قرار 
دهد. این فعال حوزه کشاورزی در خصوص 
قیمت تمام شده گندم وارداتی گفت: هم 
اکنون هر تن گندم در بازار جهانی حدود 
3۰۰ دلار قیمت دارد که در صورتیکه این 
گندم با نرخ ارز نیمایی وارد کشور شود هر 
کیلو قیمتی در حدود ۶۹۰۰ تومان را به دولت 
تحمیل می کند که نشان می دهد قیمت 
75۰۰ تومانی تعیین شده برای سال جاری 
مناسب بوده و می تواند هزینه های کشاورزان 
را پوشش دهد. وی تاکید کرد: بحثی که 
امروز مطرح است عدم توانایی خرید نهاده ها 
به دلیل گرانی توسط کشاورزان است و از 
دولت انتظار می رود که نقدینگی مورد نیاز 
را از قبیل تسهیلات در اختیار کشاورزان قرار 
بدهد تا بتوانند نیازهای خود را تامین کنند و 
مشکلی برایشان پیش نیاید. مدیرعامل بنیاد 
ملی گندم کاران گفت: البته باید توجه داشت 
که سرمایه گذاری درتولید باید با سودآوری 
همراه باشد این در حالی است که از میزان ۶ 
میلیون هکتار اراضی کشت گندم 2 میلیون 
تن اراضی آبی هستند که تجربه نشان داده 
در صورت سرمایه گذاری مناسب و اجرای 
کشاورزی علمی می تواند سالانه تا 1۰ میلیون 
تن گندم کشور را تامین کند، بنابراین به نظر 
می رسد در صورتی که دولت رویکرد حمایتی 
خود را در این بخش بیشتر کند حتی در 
خشکسالی نیز امکان تحقــــق خودکفایی 

درگندم دور از دسترس نخواهد بود.
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کاهش یک تا 1/5 درصدی مصرف انرژی 
با تغییر ساعت

آرمان ملی: تغییر ساعت همزمان با آغاز فصل پاییز 
یکی از اقداماتی است که به عقیده کارشناسان اقتصادی 
در مصرف انرژی به ویژه برق تاثیرگذار است. این کاهش 
مصرف که بین یک تا 1.5 درصد تخمین زده می شود 
می تواند برق یک شهر با جمعیت متوسط را تامین کند 
و این یعنی پایداری انرژی و کمتر شده فاصله تامین 
انرژی و مصرف که در حوزه تامین انرژی صنایع و منازل 
اهمیت بسیاری دارد. از این رو تغییر ساعت اقدامی 
برای حفظ اقتصاد انرژی محسوب و هر سال هم انجام 
می شود. مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران 
تغییر ساعت سالانه را در کاهش مصرف برق تاثیرگذار 
دانست و بر افزایش تاثیر این اقدام در کنار اصلاح ساعت 
کاری بخش اداری تاکید کرد. مصطفی رجبی مشهدی 
گفت: یکی از دلایل تغییر ساعت در نیمه نخست سال 
استفاده بیشتر از نور طبیعی روز و در نتیجه کاهش 
مصرف انرژی است. او ادامه داد: این اقدام در حال حاضر 
در بیش از 7۰ کشور به همین منظور انجام می شود 
ضمن آنکه حدود 15۰ سال پیش هم برای صرفه جویی 
در مصرف شمع و یا زغال سنگ تغییر ساعت انجام 
می گرفته است. سخنگوی صنعت برق خاطرنشان 
کرد: بررسی های چند سال اخیر نشان می دهد که این 
کاهش مصرف در نتیجه تغییر ساعت، حدود 1 تا 1.5 
درصد در کاهش مصرف برق تاثیر دارد که این میزان 
معادل مصرف برق استان سمنان در این دوره از سال 
است. رجبی مشهدی افزود: حتی در سال های اخیر ما 
درخواست کردیم که به منظور کاهش بیشتر مصرف 
در نیمه اول سال که محدودیت ها در تامین برق و فشار 
بر نیروگاه ها بیشتر است، ساعت کاری اداری هم تغییر 
کند یعنی اداره ها یک ساعت زودتر شروع به کار کنند 
تا با یک ساعت زودتر خاتمه دادن به کار و خاموش 
شدن وسایل سرمایشی مصرف کاهش بیشتری پیدا 
کند. او تغییر ساعت تابستانی را تاثیرگذارتر از زمستانی 
دانست و ادامه داد: حتی این تغییر ساعت در برخی از 
کشورها که عرض جغرافیایی بیشتری دارند تا ۴بار در 
سال یعنی هر سه ماه یک بار اتفاق می افتد و در هر نوبت 
بیش از یک ساعت است. بر اساس قانون تغییر ساعت 
هر سال در فروردین ساعت رسمی کشور یک ساعت به 
جلو کشیده شده و در شهریور ماه یک ساعت به عقب 
بازگردانده می شود قانون تغییر ساعت در سال137۰ 
با هدف صرفه جویی در مصرف انرژی برق تصویب  

شده است.

پلت فرم های خودروسازان 
غیراستاندارد است

آرمان ملی: سال ها است که کارشناسان و مصرف 
کنندگان از بی کیفیت بودن خودروهای داخلی و 
نداشتن استاندارد آنها حرف می زنند، اما گوش شنوایی 
نبود که آن را بشنود. با این حال بسیاری از مسئولان 
از این تولیدات که با چند برابر هزینه تولید به مردم 
فروخته می شوند حمایت کرده و بدون اینکه به آن 
خدشه ای وارد کنند مردم را ملزم به حمایت اجباری 
از طریق ایجاد انحصار از این صنعت کرده اند. در 
حالی که معاون سازمان استاندارد گفت: برای تامین 
الزامات استاندارد، پلت فرم خودروسازان قدیمی 
است و اگر بخواهیم استانداردهای ۸5 گانه را پیاده 
کنیم، خودروسازان مجبور به جمع آوری تمام پلت 
فرم ها می شوند. مسلم بیات افزود: سیاست کلی ما در 
سازمان ملی استاندارد ایجاد تعادل بین تجارت و فرایند 
استانداردسازی است؛ به گونه ای که ضمن تسهیل و 
تسریع فرایند تجارت، حقوق مصرف کننده را هم تأمین 
کنیم و ایمنی و سلامتی مصرف کننده به مخاطره 
نیفتد. در این راستا هم هرگز پشت درهای بسته 
تصمیم نگرفتیم. معاون سازمان ملی استاندارد افزود: 
دو بسته حمایتی تدوین کردیم تا تغییرات بنیادین در 
ارتباط با کاهش هزینه های تولید در رابطه با فرایند 
استانداردسازی شکل گیرد. او ادامه داد: استاندارد 
برای صادرات مشکل آفرین نمی شود. صادرکننده 
اگر پروانه استاندارد معتبر داشته باشد بدون ارزیابی 
می تواند کالا را به هر مقصدی صادر کند. تولیدکننده 
هم اگر پروانه معتبر استاندارد داشته باشد، برای واردات 
مواد اولیه و واسطه ای تسهیلات خوبی دریافت می کند. 
معاون سازمان ملی استاندارد در مورد سیلندرهای گاز 
اکسیژن طبی نیز اظهار داشت: این سیلندرها مشمول 
استاندارد اجباری است اما باز هم در دوره های زمانی 
مشخصی مورد آزمون قرار می گیرد. تمام سیلندرها در 
دوره 5 ساله باید تست مجدد شوند تا اطمینان حاصل 
کنیم شرایط ایمنی همانند روز اول برقرار است. ما 
به وزارت بهداشت نامه زدیم و شرکت های بازرسی و 
آزمایشگاه های مجاز را معرفی کردیم و باید سیلندرها را 
بر اساس تاریخ تولیدشان، مورد آزمون مجدد قرار دهید. 
بیات گفت: با وجود تحریم ها علاوه بر استانداردهای 
اجباری، مسئولان خودروسازی را مکلف کردیم که برای 
تولیدات جدید، هیچ ارفاقی از نظر استانداردهای ۸5 
گانه در نظر نخواهیم گرفت. او افزود: برای تأمین الزامات 
استاندارد، پلتفرم کارخانجات خودروسازی قدیمی 
است و اگر بخواهیم استانداردهای ۸5 گانه را پیاده 
کنیم، خودروسازان ما مجبور می شوند تمام پلت فرم ها 
را جمع کنند. معاون سازمان ملی استاندارد گفت: 
همچنین به صنعت بیمه اعلام کردیم بدون تاییدیه 
استاندارد نباید محصول را بیمه کند. چرا آسانسوری که 

تاییدیه استاندارد نگرفته است بیمه می شود؟

خبرونظر

 پذیرایی تالارهای پذیرایی
 از خسارت کرونا

آرمان ملی: اپیدمی کرونا کسب و کارهای زیادی 
را به تعطیلی کشاند و خسارت های زیادی را هم به 
آنها تحمیل کرد. در این میان کسب و کارهایی که 
بیشترین ارتباطات مردمی در آنها صورت می گرفت 
بیشترین آسیب را دیدن که شامل هتل ها و مراکز 
گردشگری و رستوران ها و تالارهای پذیرایی است. 
به گفته دبیرکل اتاق اصناف ایران بیش از 1۹ ماه 
هست که صنف تالارهای پذیرایی به دلیل کرونا 
تعطیل هستند و اکثریت این واحدها خسارت 
بالای ۹5 درصد داشتند .محمدباقر مجتبایی 
اظهار کرد: بیش از 1۹ ماه است که اعضای صنف 
تالارهای پذیـــرایی در سراســر کشور فعالیت 
نداشتند و در یک دوره کوتاه مدت هم که با رعایت 
پروتکل های سنگین بهداشتی اجازه فعالیت داده 
شد، عملا تعطیل بودن و نتوانـــستند کسب و 
کاری داشته باشند و اکثریت این واحدها ورشکست 
شدند. او تصریح کرد: از مجـموع 52۰۰ تالار دار و 
باغ تالار صنفی بیش از صد هزار نفر نیرو و پرسنل 
شاغل داشتند که در حال حاضر بیکار شده اند که 
بیشتر از قشرضعیف جامعه هستند و این مساله 
دغدغه اصلی اتاق اصناف ایران است که بتوانیم 
وضعیت کسب و کار این واحدها را ساماندهی کنیم 
که در این شرایط سخت اقتصادی بتوانند مجددا 
به کارشان برگردند. مجتبایی تصریح کرد: در این 
راستا نشستی با جمعی از فعالان صنفی تالارداران 
داشتیم و بررسی کارشناسی در زمینه شیوه رعایت 
پروتکل ها بهداشتی با در نظر گرفتن وضعیت کسب 
وکار واحــدهای صنفی و معیشت این صنف صورت 
گرفت. او افزود: در این نشست راهکارهای متعددی 
را بررسی کردیم و بزرگترین تمرکز ما رعایت پروتکل 
های بهداشتی است و در این زمینه اگر واحدی هم 
تخلف داشت فقط واحد متخلف تعطیل می شود 
نه کلیه واحدها . مجتبایی تصریح کرد: بررسی 
کارشناسی شیوه فعالیت صنف تالارهای پذیرایی 
و شیوه تبادل نظر و شیوه نظارت ها و اینکه چگونه 
اتحادیه ها بر رعایت دقیق پروتکل های بهداشتی 
نظارت داشته باشند، بررسی های لازم صورت 
گرفته است و بر اساس چارچوب های اعلام شده 
نشست دیگری با وزارت بهداشت خواهیم داشت 
تا پروتکل های جدیدی در نظر بگیریم و در نهایت 
در قالب یک طرح مشترک بین اتاق اصناف ایران، 
وزارت بهداشت و ستاد ملی کرونا با یک چارچوب 
هوشمند اجرایی خواهد شد . دبیر کل اتاق اصناف 
ایران گفت: امیدوار هستیم در ماه آینده با تصویب 

مصوبه ها، مجوز بازگشایی تالارداران را بگیریم.

ذره بین

آرمان ملی: عرضه نفت در بورس انرژی از مدت ها پیش 
مطرح شده بود، اما سازوکار مشخصی برای اینکار وجود نداشت 
و ابهاماتی سرراه اجرای این طرح به شمار می رفت. با این حال 
کارشناسان معتقدند که بورس انرژی می تواند در افزایش فروش 
نفت موثر باشد. امیرحسین تبیانیان نماینده شرکت ملی نفت 
در بورس انرژی با اشاره به تجربه عرضه نفت در بورس انرژی 
طی سه سال اخیر گفت: در آن زمان مدیران وقت بازار سرمایه 
با توجه به درخواست هایی که مطرح می شد و تقاضاهایی که به 
دست آنان رسیده بود، اعتقاد داشتند در صورتی که نفت در 
بورس انرژی عرضه شود ظرفیت های جدیدی فعال می شود و 
شرکت های جدیدی برای خرید نفت اقدام می کنند؛ شرکت هایی 
که تا آن زمان موفق به خرید نفت در شیوه سنتی و مرسوم از 
امور بین الملل شرکت نفت نشده بودند. نماینده شرکت ملی 
نفت در بورس انرژی ادامه داد: ما هم با همین انگیزه که تغییر 
سازوکارهای سنتی بتواند برخی موانع خرید نفت را از بین ببرد، 
نفت را در بورس انرژی عرضه کردیم. او افزود: از همان زمان ما 
بر دو نکته تأکید ویژه داشتیم، یک اینکه این عرضه باید مداوم 
باشد و استمرار داشته باشد تا بازار بتواند بر روی آن حساب باز 

کند و نکته دوم این بود که با توجه به اینکه این کار برای اولین 
بار در کشور رخ می داد، بایستی شرایط عرضه به مرور آسان تر 
و کارآمدتر بشود. تبیانیان ادامه داد: خوشبختانه موفق شدیم 
شرط اول را با اخذ مجوزهای لازم از وزارت نفت لحاظ کنیم و 
همانطور که در قانون بودجه ۹۸ هم آمده بود، وزارت نفت مکلف 
به عرضه ماهیانه ۶ میلیون بشکه نفت خام و میعانات گازی در 
بورس انرژی شد و بر این اساس هم در سال ۹۸ و در ادامه آن در 
سال ۹۹ مجموعاً بیش از 1۰۰ میلیون بشکه نفت خام و میعانات 
گازی در بورس انرژی عرضه شد. او افزود: همچنین برای بحث 
تسهیل ساز و کارها، طی سه سال گذشته، تقریبا قاعده و مانعی 
نبود که به دنبال برطرف کردن آن نرفته باشیم و تا می توانستیم 
برای خرید نفت خام و میعانات گازی از شرکت ملی نفت، 
مانع زدایی کردیم تا دیگر این شائبه پیش نیاید که شرکت نفت 
فقط با مشتریان خودش کار می کند و شرایطی فراهم کردیم 
که همه بتوانند در یک چارچوب مشخص اقدام به خرید کنند. 
ما حتی این مجوز را از خود وزیر وقت گرفتیم که از این به بعد 
فروش به متقاضیان جدید که مدعی خرید نفت هستند فقط از 
طریق بورس انجام شود. با این هدف که احراز صلاحیت مشتریان 

از طریق بورس انرژی انجام شود و اگر مشتری جدیدی وجود 
دارد که به هر دلیل با سیستم سنتی شرکت ملی نفت نمی تواند 
کارش را جلو ببرد، از طریق بورس و بدون مواجهه با شرکت ملی 
نفت در قدم اول، بتواند معامله خود را انجام دهد و به عنوان 
خریدار واقعی به شرکت ملی نفت معرفی شود. در این حالت 
شرکت ملی نفت به عنوان فروشنده در بورس انرژی موظف است 
نسبت به تعهدات خود عمل کند و طبق اطلاعیه عرضه مورد 
تائید بورس انرژی، نسبت به تحویل محموله اقدام نماید. اگر 
کوتاهی یا عدول از انجام تعهدات توسط شرکت ملی نفت ایران 
به عنوان فروشنده در بورس انرژی صورت گیرد، خریدار می تواند 
به داوری بورس شکایت و از حق و حقوق خود دفاع کند. نماینده 
شرکت ملی نفت در بورس انرژی تصریح کرد: با این وجود، عملًا 
در بحث فروش دریایی نفت خام و میعانات گازی اتفاق خاصی 
نیفتاد و آن مقدار معامله ای که مدنظر ما بود، محقق نشد که علت 
اصلی آن در درجه اول شرایط سخت خرید نفت خام و میعانات 
در شرایط کنونی و درجه دوم آماده نبودن بستر لازم برای انجام 
این معاملات در بورس انرژی بود. تبیانیان در ادامه با تأکید بر 
اینکه در کنار وزارت نفت که وظیفه استمرار عرضه ها و تسهیل 
شرایط را داشت، بازار سرمایه و بورس هم باید متناسب با آن، 
شرایط را بهبود می داد، افزود: در حال حاضر اگر یک مشتری 
در بورس انرژی بخواهد پیش پرداخت معاملات خود را به صورت 
ارزی بپردازد، ساز و کار آن وجود ندارد و عملًا باید برای واریز 
پیش پرداخت قبل از انجام معامله در بورس به شرکت ملی نفت 
مراجعه کند و صورت حساب پرداخت دریافت کند و شرکت ملی 
نفت پس از تائید پرداخت اجازه انجام معامله در بورس انرژی را 
به خریدار بدهد. این یعنی نقض غرض! همان طور که گفته شد 
هدف از انجام معامله در بورس این بود که خریدار در قدم اول با 
شرکت ملی نفت و مکانیزم های آن مواجه نشود تا بتواند راحت 
تر نسبت به انجام معامله اقدام کند. پس اگر قرار باشد برای واریز 
پیش پرداخت قبل از انجام معامله به شرکت ملی نفت مراجعه 
کند خب راضی نمی شود بعد آن دوباره به بورس بازگردد.  او 
با تاکید بر اینکه در بحث نفت مشکل عرضه نداریم، افزود: ما 
می توانیم با همان شیوه تا سال 1۴۰۴ عرضه کنیم، ولی اگر آن 
مشکلات گفته شده حل نشود تفاوتی ایجاد نمی کند و صرفاً در 
حد یک کار شعاری باقی می ماند و به طور کلی در بورس انرژی 
نباید به دنبال بالا بردن آمار و ارقام باشیم بلکه باید به فکر افزایش 
کیفیت این بورس باشیم و امیدواریم که در دولت جدید این رویه 
اصلاح شود تا هم شاهد اصلاح این ساختارها و رشد بورس انرژی 
کشورمان باشیم و هم هدف افزایش تعداد مشتریان جدید و 

متعاقباً افزایش حجم فروش محقق شود.

بورس انرژی پایگاه فروش نفت؟ 

عرضهنفت،بورسراگرمميكند

نیم نگاه

طحان نظیف:
مصوبه واردات خودرو به مجلس بازگشت

آرمان ملی: پس از رفت و برگشت مصوبه واردات 
خودرو از مجلس به شورای نگهبان اینبار مجمع تشخیص 
مصلحت نظام وارد ماجرا شد و این مصوبه را مغایر با قانون 
اساسی دانست و این مصوبه را به مجلس بازگرداند! 
سخنگوی شورای نگهبان گفت: بنابر گزارش مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، موادی از مصوبه مجلس درباره 
آزادسازی واردات خودرو مغایر با قانون شناخته شد. 
هادی طحان نظیف درباره نظر این شورا درباره طرح 
مجلس درباره واردات خودرو گفت: طرح ساماندهی 
صنعت خودرو چند بار بین مجلس و شورای نگهبان رد و 
بدل شده است که آخرین ایرادی که شورای نگهبان به آن 
داشت درباره ماده ۴ این طرح بود. وی ادامه داد: این ماده 
درباره واردات خودرو های هیبریدی بود که مجلس آن را 
اصلاح کرده بود. وی افزود: در جلسه دیروز، این مصوبه 
مجلس بار دیگر مورد بررسی قرار گرفت. ارزیابی اعضای 
شورای نگهبان نسبت به این مصوبه در یکی دو مورد 
ابهاماتی داشت. در یک قسمت این مصوبه درباره واردات 
و نحوه انتقال ارز صحبتی نشده بود و از مجلس خواستیم 
که این موضوع دقیق تر و شفاف تر بیان شود. یکی دیگر 
از نکات این مصوبه تصویب سایر مقررات توسط وزارت 
صمت است که ابهامی درباره آن به وجود آمد، لذا این 
موارد اگر دقیق تر مطرح شود، امکان اظهارنظر درباره آن 
دقیق تر است. طحان نظیف افزود: البته هیات عالی نظارت 
بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام که در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مستقر است طی نامه ای مواردی 
از این مصوبه را به عنوان مغایر با سیاست ها اعلام کرده بود 
که ما در شورای نگهبان بر اساس مقررات موظف هستیم 
آنها به مجلس منعکس کنیم. سخنگوی شورای نگهبان 
بیان کرد: هیات عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلی نظام این ماده را مغایر با سیاست های حمایت از تولید 
ایرانی و کار و سرمایه ایرانی، مغایر با سیاست های اقتصاد 
مقاومتی و مغایر سیاست های اداری دانسته بود. حتی 
ماده 1۰ مصوبه که قبلا ایرادی به آن وارد نشده بود را 
مغایر با سیاست ها دانستند. سخنگوی شورای نگهبان 
گفت: در شورای نگهبان به این مصوبه فقط یک الی دو 
ابهام وارد شد، ولی شورای عالی نظارت ایراد های بیشتری 
را به این مصوبه وارد کرد؛ لذا این مصوبه بار دیگر به 
مجلس برمی گردد و در دستور کار مجلس قرار می گیرد تا 
این ایرادات برطرف شود و به شورای نگهبان ارسال شود. 
طحان نظیف در ادامه درباره سایر مصوبات امروز شورای 
نگهبان گفت: مصوبه دیگر شورای نگهبان که معروف به 
مصوبه قیر است در دستور کار شورای نگهبان قرار گرفت 
و ابهامی در مصوبه در خصوص بند ز تبصره یک قانون 
بودجه 1۴۰۰ وجود داشت. این مصوبه در دستور کار 
شورای نگهبان بود و مغایر شرع و قانون اساسی شناخته 

نشد و مورد تایید شورای نگهبان قرار گرفت.

 روی خـــط

»آرمان ملی« گزارش می کند؛

 عدم خودکفایی گندم
 گردن کدام دولت؟!

 نرخ خرید گندم ربطی به کاهش تولید ندارد 
خشکسالی را دریابید

آرمان ملی:  بررسی ها از میزان خرید تضمینی گندم نشان می دهد تا پایان شهریور ماه میزان گندم خریداری شده از سوی دولت به 5 میلیون تن رسیده که با توجه به نیاز 11 میلیون تنی کشور به این 
محصول استراتژیک و همچنین تداوم خرید گندم احتمالا در سال جاری دولت باید بالغ بر 5 میلیون تن گندم وارد کند. در واقع عدم تحقق خودکفایی گندم در سال جاری در حالی رقم خورده که برخی 
از گروه ها دلیل اصلی آن را عدم اجرای وعده های حمایتی دولت دوازدهم و همچنین تعلل در نرخ گذاری گندم دانسته و سعی دارند انگشت اتهامی خود را به گردن وزیر سابق جهاد کشاورزی بیاندازند. 
موضوعی که اگرچه انداخـــتن دلیل تمامی مشکلات کشور به گردن مســـئولان سابق  به عرفی نانوشته در اکثر دولت ها تبدیل شده اما به گفته کارشناسان خشکسالی شدید و همچنین رشد قیمتی 
نهادهای تولید که در سایه تغییر نـــرخ ارز ترجیحی به نیمایی برای این گروه  صورت گرفته نه تنها زمینه کاهش 30 درصــدی تولید را فراهم آورده است بلکه کاهش 40 درصدی میزان خرید تضمینی 
نیز که به واسطه تمایل کشاورزان در ذخیره سازی گندم برای استفاده بذر نیز مزیدی بر علت بوده تا خودکفایی گندم پس از 5 سال محقق نشود، اگرچه که به نظر می رسد با وجود تعیین نرخ 7500 تومانی 
خرید تضمینی گندم برای سال زراعی پیش رو انگیزه لازم برای کشت در کشاورزان ایجاد شده اما به گفته فعالان این حوزه اطلاعات دریافت شده از احتمال در پیش داشتن پاییز و زمستان کم بارش نشان 
می دهد به رغم تجربه تولید 15 میلیون تنی گندم از 6 میلیون هکتار اراضی کشور اما تامین نیاز گندم در سال زراعی جدید نیز به اما و اگرهای زیادی وابسته است حال باید منتظر شد و دید در صورتیکه 

در سال آینده نیز مجبور به واردات گندم بشویم اینبار انگشت اتهامی به سوی کدام مسئول قبلی گرفته خواهد شد.


